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 چند س�الي اس�ت كه ثبت تاريخ ش�فاهي در 
كشورمان رونق پيدا كرده است. ارزيابي شما از 
اين مسئله با توجه به اينكه خود شما هم در اين 

حيطه فعال هستيد، چيست؟
تاريخ شفاهي بخشي از گس��تره وسيع مبحث تاريخ است. 
علمي است كه دربردارنده تجارب است يا به تعبيري ديگر 
تجربه ها را گردآوري مي كند و م��ا بايد از آن درس بگيريم. 
تاريخ شفاهي هم بخش��ي از اين گستره وس��يع تجارب و 
خاطره هاس��ت و هنگامي ك��ه به اينها مراجع��ه مي كنيم، 
مي تواند س��رلوحه زندگي و سرنوش��ت جمعي و فردي ما 
باشد. مثلًا من اگر تاريخ گاندي نوشته رومن رولان را بخوانم، 
به من نظام فك��ري و ذهني و ه��م اعتماد به نفس و اميد به 
آينده و حركت رو به جلو مي دهد. حالا اگر ما تاريخ شفاهي 
يك جامعه يا يك قش��ر و يك گروه را بگوييم، مي خواهيم 
استفاده ها و تجارب آنها را به افراد ديگر منتقل بكنيم تا در 

زندگي شان به كار ببندند. 
 اهميت نوش�تن كتاب پرواز پ�اي دماوند براي 

شخص شما از چه چيزي ناشي مي شد؟
من در چند بعد مطالعاتي دارم كه ي��ك بعد آن به موضوع 
انقلاب اس��لامي مربوط مي ش��ود، در حوزه انسان شناسي 
انقلاب اسلامي يكي از چيزهايي كه امروزه در جهان مورد 
مطالعه قرار مي گيرد، اين اس��ت كه براي هر برنامه اي يك 
مجري هست، يعني وقتي يك ماشين لباسشويي يا يك ابزار 
الكترونيكي برنامه ريزی می كنند شخصي را در كنار آن قرار 
مي دهيد به عنوان متخصص فن كه عيب هاي آن را برطرف 
كند كه آن يك شخص مجري يا اجراكننده است. اسلام به 
عنوان يك نظام ايدئولوژيك فكري و ارزش��ي براي خودش 
انس��ان هايي دارد كه اجرا كننده درس��تي باشند! يكسري 
انسان هايي هس��تند كه از جانب خدا آمده اند و به ما الگوها 
را ارائه مي دهند كه همان انس��ان كامل يا پيامبران و ائمه 
)عليهم السلام( هستند. در ادامه و در طول اين مسير يكسري 
انسان هاي ديگري هس��تند كه از همين الگوها)پيامبران و 
ائمه( برخي الگوهاي رفتاري مي گيرند و در هر زمانه اي اين 
الگوهاي رفتاري را به كار مي بندند و ادامه مسير مي دهند 
و براي ديگر انسان ها و جوامع خودش��ان الگو می شوند. در 
حوزه انسان شناس��ي انقلاب اسلامي س��ؤال اين است كه 
افرادي كه مي خواهند يا مي توانند الگو باشند، چه كساني 
هستند؟! سرمنشأ اين افراد حضرت امام و علماي ما هستند؛ 

كساني مثل شهيد بهشتي، مطهري و امثالهم كه راه را به ما 
نشان مي دهند. اين افراد در كسوت و اقشار مختلف مشغول 
خدمت با توجه به اين الگوها هس��تند كه نمونه اي از اينها 
دانشمنداني هستند كه با ش��هادت از دنيا رفته اند؛ افرادي 
مثل شهداي هسته اي و شهيد فخري زاده. انگيزه من براي 
رفتن به سمت نوشتن كتابي درباره شهيد فخري زاده همين 
مقدمه اي است كه گفتم. شهيد فخري زاده يك الگوي رفتاري 
بسيار عالي در حوزه تكنولوژي و علم بودند كه متأسفانه به 

خاطر نگاه امنيتي و حفاظتي كه راجع به ايشان وجود داشت 
يكي از دانشمندان فوق سري و محرمانه در حوزه هسته اي و 
نظامي بودند، شخصيت و نحوه زندگي شان مغفول مانده بود 
و ما مي خواستيم تا آنجا كه از دست مان برمي آيد، مثل همان 
شعر معروفي كه مي گويد »آب دريا را اگر نتوان كشيد/ هم به 

قدر تشنگي بايد چشيد« كاري در اين زمينه انجام دهيم. 
 به نظر مي رسد درباره شهيد فخري زاده غير از 
خانواده و نزديكان منابع و مآخذ زيادي براي كسب 
اطلاع در موردشان وجود ندارد. در جريان تأليف 
كتاب به چه منابع و مآخذي دسترسي داشتيد؟

اين كتاب يك تحقيقات جامعي در مورد شهيد فخري زاده 
نيست و به همين علت روي كتاب زير عنوان »پرواز پاي 
دماوند« نوشتيم برگ هايي از تاريخ شفاهي زندگي شهيد 
فخري زاده، بنابراين بايد دقت شود كه ما به كتاب جامعيت 
ندهيم. ما از چند منظر سيره اين شهيد را بررسي كرديم، 
يكي از منظر خانواده، يكي از منظر دوستان و يكي هم از 
منظر جرايد و مطبوعات و از اين س��ه گانه براي نوش��تن 
كتاب كم��ك گرفتيم. از طرفي چون از زمان ش��هادت تا 
زمان انتشار كتاب بيشتر از يك سال نگذشت آنچه را كه 
احصا كرده بوديم، به كتاب تبديل كرديم. در واقع شاكله 
اصلي اين كتاب بر محور خاطرات و حرف هاي دوس��تان 
دوران دبيرستان، دانشگاه تا همرزمان دوران دفاع مقدس 
و چند تا از اقوام شهيد و خاطرات خانواده و مطالب جرايد 

و مطبوعات است. 
 آي�ا احتم�ال دارد ب�راي كت�اب ي�ك نس�خه 

كامل كننده تري هم نوشته شود؟
اگر توفيق باشد، ما مايل به اين كار هستيم ولي اينكه بگوييم 
حتماً بايد چنين اتفاقي بيفتد، خير. براي شهيد فخري زاده 
تا همين الان بدون احتس��اب پرواز پاي دماوند، سه عنوان 
كتاب ديگر نوشته شده است، از جمله »شنبه آرام« نوشته 
آقاي زيداوند با محوريت صحبت هاي همسر شهيد، »تويي 
كه نمي شناختمت« كه نشر شاهد منتشر كرده و يك كتابي 
هم به اسم »فخر ايران« منتشر شده كه كار انتشارات سوره 
مهر است، البته يكي دو تا كتاب در مورد نظريات علمي ايشان 
توسط دانشگاه آزاد چاپ ش��ده كه جزو آثار تاريخ شفاهي 
قلمداد نمي ش��وند. ما در اين كتاب س��عي كرديم مواجهه 
دوستان و آشنايان با ش��هيد را بياوريم، البته همانطور كه 
گفتم ادعاي جامعيت براي آن نداريم. اگر توفيق داشته باشيم 

دوست داريم ادامه پيدا كند، ولي تا اينجاي كار حسب وظيفه 
سعي كرديم تا اين خاطرات از ذهن ها دور نشده است، آنها را 
جمع آوري كنيم، چون هر چقدر توالي زماني به اين خاطرات 
مي خورد، از بين مي روند اما اگر در همان ماه ها و سال هاي 
اوليه سعي كنيم روايت دست اول را بيرون بدهيم، خيلي از 

اين خاطرات را حفظ كرده ايم. 
 س�ير روايي كتاب به چه ترتيبي اس�ت و از چه 

زماني تا چه زماني را روايت مي كند؟
سير روايي كتاب از كودكي شهيد تا شهادت ايشان جريان 
دارد و در لابه لاي اين بازه زماني خاطرات دوستان، نزديكان 
و آشنايان شهيد فخري زاده را گردآوري كرده ايم، مثلًا ما در 
اين كتاب دو نوشته خيلي خوب را در مورد شهيد آورده ايم كه 
در مطبوعات و جرايد منتشر شده بود؛ يكي يادداشت استاد 
خسروپناه بود، يكي هم يادداشت استاد رحيم پور ازغدي كه 
اين نوشته ها به نوعي مانيفستي در مورد شهيد فخري زاده 
ارائه مي دهند، چون ش��هيد فخري زاده ابعاد ش��خصيتي 
متنوعي داشتند و برخي او را مدير صنايع دفاعي مي دانستند، 
در حالي كه رهبري ايش��ان را با عنوان دانش��مند برجسته 
صنايع دفاعي و هسته اي خطاب كردند. قطعاً خدمات ايشان 
ممكن است تا سال هاي بعد هم ناشناخته بماند، چون شهيد 
فخري زاده واقعاً دانشمند ذوابعادي بودند و ما سعي كرديم 
در اين كتاب به اين مهم اش��اره كنيم، البته همين الان هم 
بس��ياري از ابعاد شخصيتي ايش��ان در لابه لاي حرف هاي 
فرزندشان مكشوف مي شود كه خيلي عجيب و وسيع بوده 
است، به همين علت من ايشان را ابوعلي سيناي زمان مي دانم 
كه ش��ايد در هر قرني يك نخبه شبيه ايشان داشته باشيم. 
ش��هيد فخري زاده علاوه بر به كار گيري علوم مختلف براي 
اهداف انقلاب خودشان نظريه پرداز هم بودند. اين دانشمند 
شهيد در مواردي با همكاري دكتر گلشني مشغول باز كردن 
درهايي در حوزه فلس��فه فيزيك و در حال رسيدن به اين 
بودند كه چگونه با اس��تفاده از علوم و تكنولوژي هاي روز به 

سمت قرآن، آيات، روايات و توحيد برويم. 
س�بك روايي كت�اب چگونه اس�ت و آيا عنصر 
خيال پردازي و قلم نويس�نده هم نم�ود دارد يا 

خير؟
من فقط از زبان كس��اني كه خاط��رات را مطرح مي كنند 
كتاب را نوشتم و به عنوان نويس��نده هيچ دخل و تصرفي 

در كتاب نكردم. 
 با توجه به شناخت اندك مخاطب در مورد شهيد 
فخري زاده، فكر مي كنيد مخاطب با مطالعه اين 
كتاب تا چه اندازه مي تواند به ش�خصيت ايشان 

نزديك شود؟
من در وهل��ه اول مي گويم كه اين ش��ناخت با مطالعه يك 
كتاب حاصل نمي شود. شهيد فخري زاده را بايد بعد از سال ها 
مطالعه، گفت وگو، مستند سازي و امثالهم شناخت و به همين 
علت است كه من فكر مي كنم شخصيت ايشان در 20سال 
آينده ممكن است بيشتر شناخته  شود، ولي مي توانم بگويم 
كه اين كتاب به اندازه ايجاد يك ش��ناخت اوليه از ايشان به 
مخاطب مي تواند مفيد باشد، چون سير زندگي از كودكي تا 
شهادت ايشان در كتاب هست، مخاطب مي تواند نقطه شروع 
تا شهادت ايشان را در لابه لاي خاطرات و حرف هاي خانواده 
و نزديكانش پيدا كند و تا حدود اندكي به مسير تحولي اين 

شهيد بزرگوار دست پيدا كند. 
 اين مسئله مخاطب خاصي را مي طلبد؟

 من براي مخاطب عام كتاب را نوشتم، هر چند تلاش كرديم 
بس��ياري از مفاهيم را براي مردم ساده سازي كنيم اما براي 
جامعه دانش��گاهي و حوزويان ما خيلي س��اده و قابل فهم 
است، چون تا آنجا كه ممكن بود سعي كرديم ساده نويسي 
و روان نويسي را مراعات كنيم تا ابعاد شخصيتي ايشان قابل 

فهم و دسترس باشد. 
 ش�خصيت دانش�مندان ابعاد فراملي دارد. آيا 
براي ترجمه اين كتاب به زبان هاي ديگر يا بحث 

استفاده از گرنت برنامه اي داريد؟
اين مسئله به عهده ناشر اس��ت، البته ما علاقه زيادي براي 
اين كار داريم و اميدواريم اتفاق بيفتد. من گمان مي كنم اين 
مسئله قدري به گذشت زمان و جاافتادن كتاب هم نياز دارد، 

چون تازه چاپ دوم منتشر شده است. 
 فكر مي كنيد براي مخاطب خارجي جذابيت دارد؟

حتماً جذابيت دارد، چون وقتي كه كت��اب را به چند نفر از 
دوستان لبناني معرفي كردم، بس��يار حظ مي بردند و از آن 
تعريف مي كردند. من معتقدم اگر سيدالش��هداي مقاومت 
شهيد سليماني هستند، حتماً سيدالشهداي صنايع دفاعي 
ما شهيد فخري زاده هستند و اينكه ما چنين شهداي بزرگ، 
عالم و دانش��مندي داريم، حتماً براي مخاطب خارجي هم 
جذابيت دارد. جالب اس��ت بدانيد كه ش��هيد تهراني مقدم 
هم در بس��ياري از م��وارد فرمول هاي علمي كارش��ان را با 
همكاري و همفكري شهيد فخري زاده جلو مي بردند. آنچه 
براي مخاطب فراملي ما جذاب خواهد بود، اين است كه ما 
شهيد فخري زاده را با نگاه انقلاب اس��لامي به آنها معرفي 
كنيم، چون مفهوم استكبارستيزي و ظلم ناپذيري كه جزو 
مسلمات انقلاب اسلامي اس��ت، براي همه آدم ها جذاب و 

دوست داشتني است. 
 آيا در اين كتاب حرف يا خاطره ناگفته اي از شهيد 

فخري زاده وجود دارد؟
 يكي از موضوعاتي كه در اين كتاب هس��ت و در آثار مشابه 
كمتر به آنها توجه شده، بحث درس خواندن و دوران دانشگاه 
ايشان اس��ت و تا آنجا كه توانستيم روي غناي اين بخش ها 
متمركز ش��ديم. مثلًا خاطرات دوران تحصيل ايش��ان در 
شهرهاي قم و اراك و دوستان ش��ان كه يك گروهي با اسم 
»هشت دلاور« داشتند و بعدها اول اسم هاي شان را در كنار 
هم مي گذارند و اسم آن را »فرج سمپوزوف« مي گذارند كه 
بعدها دو نفرشان شهيد مي شوند)شهيد فخري زاده و شهيد 
ميري( و مابقي هم جزو استادان انقلابي كشورمان هستند. 

 روند جمع آوري خاط�رات و تأليف كتاب چقدر 
طول كشيد؟

كل پروسه جمع آوري و پياده سازي و نوشتن كتاب »پرواز 
پاي دماوند« چيزي قريب شش ماه طول كشيد. 

 هر چند تا حدودي اسم كتاب گوياست ولي وجه 
تسميه آن را بفرماييد. 

ما سعي كرديم هم نماد اسطوره و مقاوم بودن ايشان باشد و 
هم برگرفته از محل شهادت ايشان كه در نزديكي هاي دامنه 
كوه دماوند به شهادت رسيدند و به همين علت اسم كتاب را 

»پرواز پاي دماوند« انتخاب كرديم. 

   مصطفي شاه كرمي
ثبت خاطرات و تبيين ابعاد ش�خصيتي بزرگان كش�ور در قالب پروژه تاريخ 
ش�فاهي اقدام مباركي است. محسن فخري زاده، دانش�مند برجسته صنايع 
دفاعي و هسته اي كش�ورمان چند سال پيش از س�وي رژيم صهيونيستي به 
شهادت رسيد. او به دليل شغل و فعاليت هايش جزو افراد ناشناخته كشورمان 

بود كه تازه پس از شهادتش برخي ابعاد مشي و مرام او عنوان شد و كتاب هايي 
هم درباره ايش�ان منتش�ر گرديد. »پرواز پاي دماوند« نوشته محمدحسين 
علي جان زاده نويسنده دهه شصتي كشورمان از جمله آثار چهارگانه در مورد 
زندگي اين شهيد راه علم اس�ت. »جوان« با اين نويسنده پيرامون چگونگي 

نوشتن اين كتاب و سير روايي و جذابيت هاي آن گفت وگو كرده است. 

 وجه تسميه مدرسه ناصري چيست و چطور 
اين مدرس�ه مكاني براي گردشگران شده 

است؟
اين مدرس��ه قبلًا حوزه علميه بوده اس��ت. اصل بنا و 
قدمت آن ب��ه زمان صفويه مي رس��د اما چ��ون دوره 
ناصرالدين شاه قاجار اينجا را ترميم و بازسازي كرده اند، 
به اسم ناصريه معروف ش��د، البته اين مدرسه بيشتر 
حالت نمادين داشته اس��ت. دو مدرسه در ميدان امام 
قرار دارد كه به گوشواره هاي مسجد شهرت دارند، يكي 
از اين مدارس، مدرسه ناصريه است كه از 15سال پيش 
هم در حجره هاي آن طلبه هايي بودند اما در اين سال ها 
مدرسه مكاني براي گردشگران ش��ده است تا ضمن 
بازديد به سؤالات و شبهات ديني آنها پاسخ داده شود. 

 بيش�تر س�ؤالات گردش�گران درباره چه 
چيزهايي است؟

سؤالات آنها بس��تگي دارد كه از كدام كشور باشند و 
چه ديني داش��ته باش��ند، اما به طور كلي چون اغلب 
اروپايي هس��تند، درباره چگونگ��ي حكومت، حجاب 
زنان، آزادي بيان، ازدواج، حقوق حيوانات، ممنوعيت 
الكل و در كل هر چيزي كه رسانه هاي غربي عليه ايران 
به خورد مخاطبان مي دهند، براي شان سؤال برانگيز 

است و مي پرسند. 
 چرا با وج�ود اسلام هراس�ي رس�انه ها، 
گردشگران بيشتر به دانستن درباره اسلام 

گرايش پيدا مي كنند؟
همه آنها اينگونه نيس��تند، مگر اينكه اهل مطالعه و 
تحقيق باشند يا خانواده آنها ديندار و مذهبي باشند 
و تحت تأثير مباني ديني ق��رار بگيرند، بعضي هم به 
خاطر رفتارهاي مس��لمانان در واقعيت، ن��ه از روي 
رسانه ها به اسلام علاقه پيدا مي كنند. به طول كلي در 
ابتدا بحث تبليغ دين اسلام و خدا مطرح نيست، بلكه 
در قدم اول مهرباني و روابط درست مسلمانان آنها را 
علاقه مند مي كند. مثلاً با يك فرد چيني مسلمان شده 
صحبت مي كردم. درباره علت مس��لمان شدن خود 
گفت: اخلاق خوب و مهرباني مسلمانان من را جذب 
كرد، چون جامعه اس��لامي براي خود محدوده هايي 
دارد، وقتي محدوده درست شد، به مخاطب خود هم 
توجه مي كند، در نتيجه مخاطب هم به آن تمايل پيدا 
مي كند. محدوده با محدوديت متفاوت است، چه در 
بحث خانواده و چه در بحث جامعه و روابط زن و مرد. 
اسلام براي مس��لمانان حد قائل اس��ت و اينها براي 
گردشگران غيرمسلمان كه در نظام زندگي خانوادگي 
و اجتماعي حدودي ندارند، معمولاً جذاب است، سپس 
در مرحله بعدي به خدا و اصول دين مي رسند و نگاه و 

ديدگاه شان نسبت به اسلام تغيير مي كند. 
 مكان هاي ديني و شخصيت هاي  ديني چطور 

با گردشگران ارتباط برقرار مي كنند؟
مي توان تبلي��غ گردش��گري را خيلي بي حاش��يه و 
غيرمس��تقيم انجام داد، چون فضاي كار گردشگري 
است كه نه مليتي ايراني دارد و نه مسلمان است. علاوه 
بر اين تحت تأثير بمباران رسانه اي هم قرار گرفته است، 
لذا كار حساس��يت زيادي مي طلبد، البته گردش��گر 
خيلي تحت تأثير فضاي ديني قرار نمي گيرد با اينكه از 
مساجد و اماكن ديني ديدن مي كند، ولي لزوماً ممكن 
است تأثير نگيرد. گردشگر جنبه بصري و تاريخي مكان 
را دنبال مي كند، به خاطر همين وقتي گردشگران با 
مبلغان روحاني مواجه مي ش��وند، راحت تر هستند و 

موضع گيري ندارند. 
ش�ما دنبال تبليغ دين براي گردشگران 

هستيد؟
هدف م��ا در گردش��گري بح��ث تبليغ دين اس��لام 
نيست، بلكه بيشتر بحث تبيين اس��ت. ما هيچ وقت 
نمي خواستيم بگوييم اس��لام بهتر از دين شماست يا 
بهتر از سكولاريسم و بي ديني اس��ت. در واقع دنبال 
تبيين موقعيت خودمان براي گردش��گران هستيم تا 
ايرادها و نقدهايي را كه در خارج درباره ايران مي شود، 
جواب بدهيم و از همين طريق با گردش��گران تعامل 
برقرار مي كنيم. در اين سال ها عمدتاً كار ما همين بوده 

است، در حوزه بين الملل بحث تبيين را داشته ايم. 

 آثاري هم توليد كرده ايد؟
بله، كتاب ها و بروش��ورهايي چاپ كرديم، ما به جايي 
وابستگي نداريم، همه توليدات مان داخلي بوده است. 
يك نمونه از آن بحث معرفي اسلام به زبان آلماني بود كه 
چاپ كرديم و بازخورد خيلي خوبي هم داشت. ما امروز 
در بحث محتوايي، ترجمه و طراحي مشكلي نداريم، 
سعي كرديم محتواي مناس��ب در اختيار گردشگران 
قرار بدهيم، چون هر گردشگري كه به ايران بيايد قطعاً 
به اصفهان و ميدان امام هم س��ر مي زند، براي همين 
در مدرسه ناصريه با گردشگران از كشورهاي مختلف 

تعامل و ارتباط برقرار مي كنيم. 
گردش�گران بيش�تر از چ�ه كش�ورهايي 

هستند؟
بيشتر از كش��ورهاي اس��پانيايي زبان و اروپاي غربي، 
از روسيه هم گردش��گراني داريم، يعني 15درصد از 
تورها گردشگران روس هس��تند. از كشورهاي عربي 
هم مي آيند ولي اينها چون خودش��ان با اس��لام آشنا 
هستند، خيلي با ما سروكار ندارند و در ذهن شان شبهه 
درباره اس��لام نيس��ت. معمولاً اروپايي ها نگاه شان به 
اسلام غيرواقعي است، لذا هدف ما بيشتر تبيين اسلام 
براي غيرمس��لمانان است يا مس��لماناني هستند كه 
مي خواهند از مذهب تشيع و اهل بيت)عليهم السلام( 
چيزي بدانند و به دنبال شناخت فضاي اسلام شيعي 

در ايران هستند. 
 يعني با ايران جبهه و موضع دارند؟

نه، معمولاً موضعي عليه كشور ايران ندارند، اگر موضعي 
داشتند مي ترسيدند و اصلًا به ايران نمي آمدند، همان 
رسانه ها را منبع شناخت قرار مي دادند اما اينها بيشتر 
مي خواهند بحث اقتصاد، سياست، اجتماع و شرايط 

ايران را از نزديك ببينند و با آن آشنا شوند. 
 ميانگين سني گردشگران چگونه است؟

قبلًا بين 60 تا 70درصد گردش��گران افراد مس��ن و 
بازنشس��تگان پير بودند اما خوشبختانه در چند سال 
اخير اغلب گردشگران سن هاي پايين تري داشته اند و به 
نسبت جوان ترها بيشتر شده اند، البته دو سه سال اخير 

بيماري كرونا در گردشگري وقفه ايجاد كرده است. 
يك�ي از خاطره هاي�ي را ك�ه ب�ا توره�اي 

گردشگري داريد، تعريف كنيد.
 خاطره زياد است اما يك بار گروهي داشتيم كه در 
ميان آنها كشيش مسيحي هم بود. ما معمولاً بعد از 
پايان سؤالات و مراسم بازديد و معرفي مكان، وقت 
خداحافظي با گردش��گران عكس هاي دسته جمعي 
يا دوسه نفري مي اندازيم، در ميان آنها دو سه خانم 
جوان هم بود كه بعد از گرفتن عكس، كش��يش يك 
سؤالي از من پرس��يد و گفت آيا براي شما بد نيست 
با اينها عكس انداختيد، من به ش��وخي به او گفتم، 
اسلام با بحث ازدواج مشكل ندارد اما شما كه با اين 
خانم ها عكس انداختيد و با ازدواج هم موافق نيستيد، 
حالا چه كار مي كنيد! راهنماي تور از نوع جواب من 
خنده اش گرفت و خود كش��يش هم خيلي خنديد، 
من در قالب ش��وخي و خن��ده مي خواس��تم عقايد 
اسلام را هم نش��ان بدهم. يك بار هم خانمي آلماني 
و محجبه در بين گردشگران بود كه نه از روي قانون 
ايران، بلكه خودش حجاب خوبي داشت. ايشان بعد 
از بازديد تقريباً يك ساعت در قسمتي از مسجد امام 
نشسته بود و گريه مي كرد، بعد از آن داخل محوطه 
مدرس��ه آمد و قدم زد و به من گفت: شما چرا روي 
سرتان چيزي مي گذاريد، گفتم: اين پوشش روي سر 
ما اسمش عمامه است، من علت حجاب او را پرسيدم 
كه بيشتر از يك گردشگر تابع قانون ايران پوشيده و 
محجبه بود و آن خانم آلماني گفت: ما اعتقاد داريم 
وقتي سر پوشيده باشد، يكس��ري از نيروها در بدن 
حفظ مي شود و من براي همين حجاب دارم، چون 
اين نيروها را در بدنم دارم، سپس از او علت گريه اش 
را پرسيدم و گفت: وقتي وارد مسجد شدم يك حالت 
معنوي خاص و عجيبي به من دس��ت داد، نمي دانم 
چرا ولي متحول ش��دم، يك جاي خاص��ي هم اين 
حالت به من دست داد و نتوانس��تم خودم را كنترل 

كنم و گريه ام گرفت. 

گفت وگوي »جوان« با حجت الاسلام محمد زماني
 مدير مدرسه ناصريه

هدف ما در تعامل با گردشگران
 تبليغ نيست، بحث تبيين است

معرفي ايران در فضاي بين الملل و نشان دادن حقيقت اسلام، تشيع و جمهوري اسلامي امر مهمي است 
كه متأسفانه در اين باره غفلت هاي زيادي صورت گرفته است. از معدود فعاليت هاي مؤثر در اين زمينه 
پاسخ به سؤالات گردشگراني است كه براي شناخت ايران و حتي گاه مسلمان شدن به كشورمان سفر 
مي كنند. حجت الاسلام محمد زماني، رئيس مدرسه اي است كه برخلاف همه مدارس حوزه علميه به 
مأموريتي خاص مي پردازد و آن معرفي اسلام و پاسخ به شبهات گردشگران است. وي كه به دو زبان 
فرانسه و انگليسي اشراف دارد، فعاليت هاي مختلفي در زمينه تبليغ داشته است. »جوان« با اين فعال 

فرهنگي گفت وگو كرده است. 

ش�هيد فخ�ری زاده ش�خصيت و نح�وه 
زندگي ش�ان مغف�ول مان�ده ب�ود و م�ا 
مي خواس�تيم تا آنج�ا كه از دس�ت مان 
برمي آيد، مث�ل همان ش�عر معروفي كه 
مي گوي�د »آب دريا را اگر نتوان كش�يد/ 
ه�م ب�ه ق�در تش�نگي باي�د چش�يد« 
كاري در اي�ن زمين�ه انج�ام دهي�م

زندگی شهيد فخری زاده را همچون
 الگوی علم و فناوری روايت كردم

گفت وگوي »جوان« با نويسنده كتاب »پرواز پاي دماوند« 


